
Fa poc més de 50 anys, el 19 d’abril de 1974, en una assemblea en la Cooperativa 
la Lleialtat es va constituir l’Asociación de Vecinos Sector Plaza Lesseps, que 

l’any 1978 va prendre formalment el nom d’Associació de Veïns Vila de Gràcia. 
Cinquanta anys de reivindicacions i lluites per salvar, per anar en contra, i per 

plantejar alternatives i propostes amb voluntat de millorar la vida al barri i que 
pugui tornar a ser el barri popular que havia sigut. 

Aquesta exposició no pot donar compte de tot el que s’ha fet en aquests 50 anys.
És tan sols un tastet de l’itinerari vital de l’Associació.

Llarga vida a la «Soci»! 

50 anys
per Gràcia



L’any 1953 el Pla Comarcal definia la plaça Lesseps com una confluència de vies 
ràpides: el vial que sortia del futur túnel central del Tibidabo, la seva continuació 
fins a arribar al passeig de Sant Joan -l’anomenada Via O- i el Primer Cinturó. En 
plantejar l’execució d’aquest projecte, l’Ajuntament de l’alcalde Porcioles imposa 
travessar la plaça, des de Mitre fins a la travessera de Dalt, amb un pas enlairat.

1974-1979

Les lluites pels equipaments públics

A mitjans dels anys setanta Gràcia 
era un desert d’equipaments públics. 
Gairebé no hi havia escoles, cap ateneu 
popular ni llar de jubilats/jubilades, ni un 
poliesportiu. Es van cercar ubicacions 
i s’aprofità qualsevol oportunitat 
per reivindicar els equipaments que 
mancaven.

L’Hospital de l’Esperança, hospital 
de barri. L’actual hospital va ser fins 
l’any 1975 una residència de gent gran. 
Recuperà la seva condició d’hospital el 
1977. La lluita es va centrar a assegurar-ne 
la transformació i garantir els serveis de 
proximitat per al barri.
La llar de Gent Gran de Siracusa. La 
reivindicació de la residència es va fer 
aprofitant l’abandó d’un munt de tallers 
que hi havia al carrer Siracusa. L’Ajuntament 
va acceptar construir-la, i aquesta victòria 
va comportar la creació de l’espai que avui 
coneixem com a plaça del Poble Gitano.
El Poliesportiu del carrer Perill. En el solar 
que ocupava l’antiga fàbrica Artés es va 
iniciar la reivindicació d’un poliesportiu. 
Torneigs de futbol a les places i al mig del
carrer i força anys varen caldre per fer-lo realitat.

1973-1974. Asociación de Vecinos Sector Plaza Lesseps

1973. Novembre. Per oposar-se al projecte de l’Ajuntament 
es constitueix una primera Comissió Gestora de Veïns. 
L’enfrontament continua quan entra un nou alcalde, el Sr. 
Massó, i s’aconsegueix canviar el projecte i fer desaparèixer el 
pas enlairat.

1974. Març. Es legalitza l’entitat, que més enllà de la plaça 
Lesseps, comença a prendre una posició activa sobre 
totes les deficiències que el barri presentava. Quan encara 
estàvem sota una legislació que impedia el dret de reunió, la 
parròquia dels Josepets acollí la incipient associació. 

L’Associació s’estructurava en vocalies, que sense gaires 
lideratges formals, assumien la responsabilitat de les 
reivindicacions que es plantejaven. Així van naixent, 
complementant la junta, les vocalies d’ensenyament, 
urbanisme, consumidors, la dona, la revista, joves, sexualitat, 
cultura, sanitat, jubilats, i també una assessoria jurídica.

No a la Via O 

La campanya per aconseguir aturar 
la Via O va representar l’auge de la 
mobilització veïnal per un tema concret, 
tant el 1974, quan es va fer l’exposició 
específica, com més endavant, quan 
es va conèixer la disposició municipal 
per tirar-la endavant. La Via O afectava 
directament 30.000 persones.

1976-1979. L’Associació: del Torrent 
de l’Olla al carrer Salinas

La recerca d’un espai on desenvolupar 
amb normalitat les activitats era una 
prioritat. Així, el 7 de març de 1977 
s’obrí el primer local de l’entitat, al 
torrent de l’Olla, 148. Dos anys després 
la seu social es traslladà al carrer 
Salinas, 10.



1974-1979

Arriba el 5è aniversari 

I per celebrar-ho es fa una 
festa a la plaça de la Vila 
(encara de Rius i Taulet) i un 
acte institucional a la sala de 
plens del districte.

Campanyes polítiques

Compromesa en la lluita per 
la democràcia i pels drets 
dels diferents col·lectius, la 
«Soci» va participar en les 
mobilitzacions que hi va haver 
al barri aquells anys. Així, 
vàrem organitzar activitats 
en defensa de l’Assemblea 
de Catalunya o del Congrés 
de Cultura Catalana, i vam 
participar en campanyes 
com «Volem ajuntaments 
democràtics», en defensa de 
la llengua o en les Jornades 
Catalanes de la Dona.

Mobilitat

Pacificar el trànsit ha estat un objectiu 
de l’Associació des del seu origen. Ara 
ens sembla impossible, però per posar 
un semàfor a la travessera de Dalt amb 
Verdi es va haver de tallar el carrer, i a 
la cantonada d’Astúries amb el torrent 
de l’Olla, aleshores Menéndez Pelayo, es 
va haver de pintar el pas de vianants a 
terra.

Habitatge

Quan l’expressió «mobbing 
immobiliari» encara no 
s’havia inventat, ja n’hi havia, 
i l’Associació es posava 
al costat de les persones 
afectades per defensar el dret 
a l’habitatge. Una defensa 
encara més necessària a partir 
de 1985, quan el decret Boyer 
va liberalitzar els lloguers, 
i va posar fi als contractes 
indefinits. Des d’aleshores, 
com més va pitjor.



1979-1984
Després de la constitució de l’Ajuntament democràtic, l’Associació ha de 

recompondre la seva organització per la marxa d’antics companys i companyes a 
l’administració. Part de les reivindicacions són assumides per l’Ajuntament, però 

de reivindicacions no en faltaran.

1983. Eleccions municipals 

Com serà una constant, 
l’Associació aprof ita les 
eleccions municipals 
per exposar propostes 
reivindicatives per a la Vila: 
aprovació del PERI; compra 
d’habitatges per part del 
Patronat Municipal; no als 
aparcaments de places 
rotatòries; microbús de 
barri; espais per a escoles 
públiques; l’Hospital de 
l’Esperança, hospital de 
barri; reconsideració de 
la política dels centres 
cívics; casal per a joves; 
poliesportiu al carrer Perill; 
catalanització de la via 
pública; casal de la dona; llar 
de jubilats al carrer Siracusa.

1984 Celebració dels 10 anys de la 
«Soci»

Deu anys! Ja podíem considerar que 
l’Associació estava arrelada al barri. Algunes 
de les reivindicacions ja eren realitat o 
estaven en camí de ser-ho: Salvem la 
plaça Lesseps, la Via O anul·lada, noves 
escoles i instituts, l’Artesà a punt d’obrir, el 
poliesportiu de Perill en camí.

Ho vàrem celebrar amb 10 dies de cinema 
al Verdi, debats, taules rodones, curses, 
ball, gimcana, vermut...! I un dossier, on les 
vocalies plantejaven la Gràcia que volíem.

Nou format dels butlletins, 
informació de les vocalies

L’any 1980 l’Associació estrena un 
nou format de butlletins, un DIN 
A3 plegat en quatre al llarg. Tenien 
una periodicitat desigual i estaven 
molt centrats en la informació 
del que feien les vocalies, en la 
situació social del barri i també de 
la política en general.

Del PERI al PEMPRI

Els «estudis previs» del Pla 
Especial de Reforma Interior 
(PERI) de Gràcia van ser una 
aposta important de l’Associació 
per tal d’aconseguir l’anul·lació 
de les propostes agressives del 
Pla General Metropolità encara 
vigent, com la Via O i la zona de 
reforma interior de la part baixa de 
la Vila, i també per assolir un barri 
urbanísticament al servei de les 
persones. 

Al llarg dels anys 1981 i 1982, 
l’Associació participa en el procés 
d’elaboració del Pla aportant 
la seva visió i organitzant 
presentacions i debats. Enfront 
d’interessos privats, es manté una 
visió global. La Gràcia equipada 
que avui tenim és filla del PEMPRI 
(Pla Especial de Millora i Protecció 
de la Vila de Gràcia), que s’acabà 
aprovant l’any 1987 com a resultat 
d’una complicada negociació.

Excursions

L’Associació també organitza sortides al camp o a 
la muntanya per als membres de les vocalies. Una 
manera de confraternitzar.



Cultura
La vocalia d’aquell període va funcionar com un element catalitzador d’idees 
i iniciatives diverses. La vocalia va confegir un mural sobre les coses que ens 

agradaven i les que no (actualment n’hi ha una rèplica al pati d’EART, al carrer 
Torrijos). El tòpic emblemàtic era: no volem bingos i volem l’Ateneu.

Al llarg d’aquell període 
la vocalia de cultura de 
l’Associació de Veïns Vila 
de Gràcia va participar en 
totes les convocatòries 
específicament culturals o 
que incloïen la cultura:

El Congrés de Cultura 
Catalana 1975-1977

La primera Assemblea de 
les  Associacions de Veïns de 
Catalunya, a Manresa, l’any 
1979

La Comissió permanent de 
cultura de la FAVB 

La Comissió dels Centres 
Cívics de Barcelona

A banda, l’organització directa 
de la festa major a la plaça de 
la Virreina, la revetlla de Sant 
Joan o el ball d’envelat de Cap 
d’Any a la plaça del Diamant, 
tenien una finalitat cultural, i 
també de recaptació de recursos 
per al funcionament global de 
l’Associació.

L’any 1977 es va crear Anella, 
Serveis Creatius, una entitat 
pionera d’acció artística 
comunitària que, juntament amb 
l’Associació, va actuar de motor 
i d’espai al servei de múltiples 
projectes.

Al voltant de l’Associació, i d’Anella, es van 
crear l’any 1979 els Grallers de Gràcia i es 
va participar en la creació dels Equips de 
Treball de Cultura Popular. L’Associació 
va organitzar entre l’any 1981 i el 1982 el 
concurs per al disseny dels gegants i el 
drac de Gràcia.

Els carnavals van ser notables a Gràcia, 
amb una comparsa de bisbes, monges, 
capellans i angelets, un any, i l’establiment 
d’una frontera als Jardinets i l’emissió d’un 
passaport i d’una moneda: el «medir».

L’acció de la vocalia tenia 
uns quants eixos:

Reivindicació de l’Ateneu 
Popular

Impuls, transformació i 
democratització de la festa 
major

Promoció del cicle festiu 
tradicional

Dotació d’elements de 
cultura popular (imatgeria 
festiva, balls, etc.)

Reivindicació de la 
biblioteca pública



Aquesta és la història d’un grup de dones que del no-res i des del franquisme 
han lluitat i treballat per fomentar el moviment feminista a Gràcia a través de la 
creació, el 1975, de la vocalia de la Dona de l’Associació de Veïns Vila de Gràcia.

Dones

Adhesió a l’Any 
Internacional de la Dona 
l’any 1975 i participació a 
les Jornades Catalanes 
de la Dona

Ja als seus inicis, el 1975, 
la vocalia es va adherir 
a la celebració de l’Any 
Internacional de la Dona, 
no va parar de fer xerrades 
i juntament amb les dones 
d’altres associacions va 
participar en la formació 
de la Coordinadora 
Feminista. L’any 1976 va 
participar en les Jornades 
Catalanes de la Dona i 
hi va intervenir amb una 
ponència sobre les dones 
als barris.

Recopilar la història a través 
de les veïnes

Un dels objectius de la vocalia 
va ser recuperar la memòria 
històrica de les dones del 
barri. Calien referents per a les 
futures generacions. Per aquest 
motiu es van fer una trentena 
d’entrevistes i es va fer una 
crida per recollir fotografies del 
segle XX. Finalment, l’any 2002 
es va presentar una exposició 
titulada «Dones de Gràcia» a la 
seu del Districte, la qual es va 
exposar el 2004 a la Sedeta i el 
2005 al centre cívic el Coll - la 
Bruguera.

La lluita per conquerir 
els drets civils, com ara 
el divorci, l’avortament 
i l’accés als mètodes 
anticonceptius

La vocalia va lluitar per 
reconquerir els drets civils. 
Es van estudiar i tractar 
temes com ara el divorci, 
l’avortament i l’accés als 
mètodes anticonceptius. 
Aquesta lluita va ser un dels 
eixos principals del treball 
de la vocalia durant la 
dècada dels vuitanta.



Dones

Campanyes contra la 
violència sobre la dona

En la represa de la vocalia 
l’any 2000, a banda de 
l’exposició «Dones de Gràcia», 
es va organitzar un cicle de 
conferències en col·laboració 
amb altres entitats del barri, 
com els Lluïsos, l’Orfeó 
Gracienc, el Centre...

Ones de Dones a Ràdio Gràcia i «Ull de Dona» a l’Independent

Amb l’objectiu de sensibilitzar i crear consciència individual i 
col·lectiva del fet de ser dona i ciutadana, l’any 2003 es va fer un 
esforç per crear i mantenir un programa de ràdio setmanal a Ràdio 
Gràcia, amb el nom Ones de Dones. 

S’hi promocionaven els actes que es duien a terme en l’àmbit de la 
dona, es comentaven les notícies i s’entrevistava dones i grups de 
dones per visibilitzar la seva feina, a banda de tractar temes mèdics i 
jurídics.

També companyes de la vocalia col·laboraven habitualment al 
digital Latortuga.cat i esporàdicament a Transversalweb i altres 
publicacions de diferents entitats.

Des del 2005, es publica la columna «Ull de Dona» a L’Independent 
de Gràcia.

La plaça Dones del ‘36

Per pressionar l’Ajuntament 
perquè adjudiqués 
definitivament el nom de 
«Dones del 36» a una nova 
plaça dins de la Vila, la 
vocalia i els grups de dones 
gracienques que donaven 
suport a la iniciativa van fer 
una inauguració simbòlica 
de la plaça el juliol del 2005. 
El grafit, realitzat per l’artista 
Musa, va servir per a l’acte 
d’inauguració oficial de la 
plaça Dones del 36, el 18 
d’agost del 2009.



A principis dels anys setanta, el dèficit escolar de caràcter públic a Gràcia era molt 
preocupant. Les zones est i sud eren les més afectades. Des de la seva fundació 

l’Associació ha treballat per l’ensenyament públic dels 0 als 18 anys.

Lluites per una educació pública

Rehabilitar per a usos escolars

La manca de solars buits i 
l’escassetat de places escolars 
gratuïtes, especialment des de 
l’aprovació de la LOGSE, que 
estableix l’escolarització obligatòria 
fins als 16 anys, va propiciar 
noves estratègies per part de les 
administracions. A la Riera de Sant 
Miquel es van adquirir i rehabilitar 
dos centres d’importància vital per 
a Gràcia: l’escola primària J. M. Jujol 
(1986), als antics Tallers Manyac, 
del segle XIX, i l’IES Vila de Gràcia, 
inaugurat el curs 1992-1993, a l’antic 
Forn de Sant Jaume, que estava en 
desús i era un edifici noucentista 
de 1922. 

L’existència de les «escuelas nacionales de niños o de niñas» en pisos i espais petits, tots 
ells dependents del Ministerio de Educación y Ciencia (MEC), cobria, poc, les demandes 
d’escolarització pública. Aquestes mancances van portar a l’aparició de nombroses «acadèmies
de pis», un gran negoci de caràcter privat.

La lluita per l’escola primària 
del carrer Legalitat

El solar més gran que es podia 
trobar a Gràcia, que tenia 3.200 m2 
i era propietat d’un constructor 
que hi volia edificar pisos, va ser 
llargament reivindicat pels veïns a 
l’Ajuntament i al MEC per construir-
hi una escola d’EGB. Va ser un 
conflicte de llarga durada, amb tota 
mena d´accions reivindicatives, 
que es va resoldre a partir del 1985. 
Finalment, el 1996 es va traslladar al 
nou edifici l’escola Pau Casals, que 
pertanyia al CEPEPC.

Cap centre de BUP i una FP per a tot Gràcia

El centre d’educació secundària municipal Serrat i Bonastre era en aquells anys l’únic on
s’impartien algunes especialitats d’FP. La inexistència d’un institut de secundària a Gràcia va portar 
a l’Associació a implicar-se amb les d’altres barris del peu de Collserola, més algunes associacions de 
pares i mares, en les mobilitzacions i negociacions amb les administracions. Es va aconseguir que 
l’orfenat Patronat Ribas, fundat el 1930 i tancat el 1972, fos adquirit per l’Ajuntament i es transformés 
en un centre de BUP i d’FP (1982-1988). Actualment el centre s’anomena IES Vall d’Hebron.

% % Centres Centres Centres
BCN Districte VIII Gràcia Districte VIII Gràcia

EGB 27,30% 25,60% 17% (EGB i 
Preescolar)

són estatals

12 4

Parvulari 13,50% 7,50%

Excepte 83% 
religioses i 

privades 10 5
Guarderies 0 0
Batxillerat 0
FP 1



1984-2000
Continua la lluita per l’ensenyament públic

En aquest període es crea una vocalia per a l’escola bressol quan a la Vila, 
de pública, només hi havia la Fontana. De la sensibilització d’aleshores es 
van anar obrint: Gràcia, Sant Medir, Anxaneta, Caspolino, Trencadís i petit 
Univers.

L’Associació va participar en la reivindicació perquè no tanquessin el 
parvulari Comas i Solà a l’actual Vil·la Urània. S’aconseguí que finalment es 
traslladés a un espai adequat a l’antic local de la Guàrdia Urbana entre els 
carrers Badia i Trilla. 

Es participa en la protesta de l’any 1996 contra el tancament de l’antiga 
escola pública Colegio General Mola, tocant al passeig de Sant Joan entre els 
carrers Indústria i Còrsega.

Es participa en l’inici de la reivindicació de la benzinera del carrer Bailèn com 
a escola pública. Com totes, va ser una reivindicació llarga. Finalment, el curs 
2015-2016 l’escola Univers s’inauguraria en aquell espai.

Salut

En aquesta dècada l’Associació 
participa en diverses protestes a favor 
de la Sanitat Pública, per reclamar 
serveis que s’havien perdut de manera 
recent a l’hospital de l’Esperança i altres 
que encara no s’havien aconseguit, 
com els nous centres d’atenció 
primària lligats a la reforma d’aquesta 
especialitat i nou model, que en altres 
barris ja s’havien desenvolupat.

Pel 20è aniversari, 20 propostes

El 1994, per commemorar l’aniversari, 
l’Associació va elaborar un manifest 
amb 20 propostes de caire social, 
urbanístic i cultural. Entre les culturals 
hi havia l’elaboració d’un programa 
estratègic perquè Gràcia esdevingués 
districte cultural de la ciutat. Entre les 
reivindicacions socials i urbanístiques 
moltes encara són vigents, com ara: 

Fer una atenció especial als problemes 
d’habitatge amb plans de rehabilitació, 
prioritzant l’habitatge públic i social de 
lloguer, amb campanyes de denúncia 
contra els especuladors.



L’antiga escola OSSI

L’any 1996 l’antiga escola 
OSSI del carrer Gran de 
Gràcia, desocupada des 
de feia uns anys, va estar a 
punt de ser adquirida per 
una empresa per fer-ne 
una residència privada de 
gent gran. Es va iniciar la 
reivindicació d’un Centre 
Cívic per al barri i d’una 
escola bressol. Finalment, 
l’Ajuntament comprà l’espai. 
És l’actual Espai Jove La 
Fontana i l’escola bressol 
Sant Medir.

1984-2000
La Festa Major de la Virreina a la plaça del Diamant

L’any 1993, de la plaça de la Virreina, la Festa Major de l’Associació passa a la plaça del Diamant.

Impulsant els mitjans de 
comunicació del barri. TV Gràcia
i L’Independent

L’any 1999 una petita cooperativa 
d’arts gràfiques de Gràcia va tancar 
l’exercici amb guanys. Seria possible 
produir una publicació que es 
convertís en el vehicle d’informació de 
proximitat que en aquells moments 
no existia? 

Fruit d’aquell projecte naixia l’agost 
del 2000 L’Independent de Gràcia. 
L’Associació hi va donar suport, com 
també en va donar a TV Gràcia.

L’ENHER per Gràcia i la ciutat

L’any 1998, l’actual Hotel 
Casa Fuster era propietat de 
l’empresa ENHER, que volia 
vendre l’edifici. L’Associació va 
reivindicar que fos un centre 
públic. La proposta era que la 
planta baixa fos un espai per 
al barri i un centre cultural de 
la imatge per a la ciutat i la 
resta de l’edifici una residència 
estudiantil.

Des del 2001 cada dijous es feien 
concentracions per reivindicar-
ho. I per la Festa Major del 
2002 es va pintar un mural i 
es va organitzar un concert 
reivindicatiu. L’Ajuntament no el 
va comprar i sí que ho va fer un 
fons estranger per construir-hi 
l’actual hotel de superluxe.

Fora la caserna de la 
Guàrdia Civil

L’any 1991 va venir a 
l’Associació un grup de veïns 
i veïnes del costat de l’antiga 
caserna de la Travessera de 
Gràcia, demanant suport per 
reivindicar aquells terrenys 
per un equipament pel barri. 
D’accions se’n van fer moltes. 
Una revetlla, murals, tallades 
de trànsit, una volada d’estels 
a la platja de la Barceloneta, 
rues de cotxes a velocitat lenta 
amb pancartes i fent sonar 
els clàxons. Ho vàrem tenir 
a tocar, però el nou edifici 
que es va aixecar semblava 
un castell. Tant de bo, encara 
que lleig, sigui en breu un 
equipament per al barri.



2000-2014
Quan l’Ajuntament presenta un projecte de reurbanització de la plaça de Lesseps 
s’alcen veus crítiques entre el veïnat i espontàniament sorgeix la plataforma «Una 

altra plaça Lesseps és possible». L’Associació entra a formar-ne part i aquesta 
manera de fer suposa un nou estil de treball: estar presents, participar, en aquelles 

reivindicacions que sintonitzin amb els nostres objectius.

Salvem La Violeta

A mitjans de l’any 2004 
la Mútua d’Industrials i 
Comerciants de Gràcia 
va vendre l’edifici a una 
immobiliària.
Aplegant un ampli conjunt 
d’entitats i veïnatge es va 
crear la Comissió Salvem la 
Violeta.
Una vegada la Violeta 
pública, el concurs de 
projectes arquitectònics 
per convertir-la en un casal 
de barri deixava les portes 
obertes per enderrocar 
l’edifici, menys la façana. 
Vàrem haver de mobilitzar-
nos de nou. 
El resultat el teniu a la vista.

La Quiron i l’urbanisme 
“trilero”

Allà a l’any 2003, un conveni 
urbanístic de l’Ajuntament amb el 
grup hospitalari Quiron pretenia 
legalitzar un joc de permutes. 
Es requalificaven els terrenys 
de l’antiga clínica, que passaven 
d’equipament a habitatge «de 
luxe».

Vàrem interposar un recurs que 
vàrem guanyar en part. Encara 
avui no s’han inaugurat el pisos 
dotacionals i l’equipament de barri 
que resultà de la sentència.

Salvem La Violeta.

Festa de tancament per 
obres de rehabilitació de 

l’edifici de La Violeta

Organitza: Consell Rector de la Violeta, Amics de La Violeta, Coordinadora de Colles de Cultura 
Popular de Gràcia, Club Ciclista de Gràcia, Esbart Lluís Millet i Gràcia amb el Sàhara.

Cercavila de les Colles des de la Plaça de la Vila.
Esbart Lluís Millet
Lluïment de les Colles de Cultura Popular: colles de dia
Conta contes de Cultura Popular
Poesia sahrauí
Concert de
Lluïment de les Colles de Cultura Popular: colles de foc 
Trabucaires de Gràcia
Concert de l'orquestra 
Foc final de tancament

17.30 h
18.00 h
18.30 h
19.00 h
19.30 h
20.00 h
21.00 h
22.00 h
22.15 h       
23.15 h

1. La Violeta de Gràcia organitza el tercer Concurs literari de Teatre breu.

2. Les obres aspirants han de ser originals i inèdites, no representades 
en cap teatre i no hauran estat premiades amb anterioritat. Han d’estar 
escrites en llengua catalana.

3. Es presentarà una sola obra per autor.

4. El tema de l’obra serà: Els refugiats a l’Europa actual. L’escenari de 
l’obra serà al voltant de la taula de fusta rodona de La Violeta i la repre-
sentació tindrà una durada d’un quart d’hora.

5. Les obres han de tenir una extensió màxima de 15 fulls. De cada obra 
es presentaran cinc còpies en DIN-A4, mecanografiades a una sola 
cara, a doble espai, mida 12, amb el títol del treball a la portada.

6. Els textos s’han de presentar a la seu de La Violeta, Carrer Maspons, 
6, Barcelona 08012. De forma anònima en un sobre tancat, en l’exterior 
del qual s’indicarà el títol de l’obra, el pseudònim i el nom del premi, i en 
el seu interior un sobre tancat amb la documentació següent: 
pesudònim, títol de l’obra, dades personals de l’autor/a, telèfon i correu 
electrònic.

7. El termini de presentació d’orginals comença el dia 23 d’abril de 2016 
i finalitza el 30 de juny de 2016.

8. Es valorarà el tractament del Bar La Violeta com espai escènic.

9. El jurat estarà format per:

Victor Álvaro, Almeria Teatre
Carlos Pablos, Teatre Centre Moral
Alba Puig, La Violeta
Marga Garcia, Amics i amigues de La Violeta
Joan Gallart, guanyador de la segona edició

10. El jurat escollirà 1 guanyador i 2 finalistes, que faran una
representació o lectura dramatitzada de l’obra.

11. El premi consistirá en:

1er premi: dotat amb 299€ i representació de l’obra
2ón premi: representació de l’obra
3er premi: representació de l’obra

La Violeta posarà a disposició dels guanyadors el seu bar per
representar, en data a concretar, les obres premiades.

12. El premi es farà públic durant el mes de setembre de 2016 i 
es podrà declarar desert si així ho estima el Jurat.

13. La participació al concurs comporta l’acceptació íntegra
d’aquestes bases. Totes les incidències no contemplades en les
bases seran resoltes per l’organització del concurs. 

BASES PREMI LITERARI III CONCURS DE TEATRE BREU LA VIOLETA

Centre de Cultura Popular

Centre de Cultura Popular la Violeta de Gràcia 
www.lavioleta.cat 

c/ Maspons, 6 - 08012 Barcelona 

Després de la compra de La Violeta per part de l’Ajun-
tament de Barcelona, aquesta no va fer més que re-
vifar-se. A més de les entitats que ja hi eren -l’Esbart 
Lluís Millet i el Club Ciclista Gràcia- les Colles de Cul-
tura Popular, els Amics del Poble Saharaui i els Amics i 
amigues de La Violeta començaren a reunir-s’hi, i l’es-
pai del Casino-bar estava més ple que mai.

Però els patiments de La Violeta no es varen acabar 
pas. Malgrat ser propietat municipal, l’any 2009, les ba-
ses del concurs arquitectònic per fer de La Violeta l’es-
pai que és ara deixaven oberta la porta per enderrocar 
l’edifici conservant tan sols la façana. I, és clar, hi va 
tornar a haver moguda. Calia fer compatibles les noves 
necessitats amb la preservació d’aquells espais que 
constituïen una part original, irrepetible, de la nostra 
vila.

La proposta V de Violeta d’uns joves arquitectes, Miquel 
Alonso i Joan Milelire, va assolir un cert compromís en-
tre modernitzar l’edifici i mantenir el caràcter de l’espai 
més emblemàtic: el bar.

De la compra de l’edific al concurs arquitectònic.

Plaça Lesseps: “el carter sempre truca 
dues vegades”

L’oposició al projecte de pas elevat havia estat a 
l’origen de l’Associació, però la solució assolida 
no deixava de ser un compromís. La plaça era 
una illa envoltada de trànsit intens i la unió 
entre l’avinguda de la República Argentina i el 
carrer Gran es feia per una rampa que dividia 
la plaça. A la primera proposta de remodelació 
presentada per l’Ajuntament, l’arquitectura 
maquillava els problemes, no els resolia. El 
moviment veïnal aconseguí que el consistori 
s’avingués a modificar el projecte. 
Comissions de seguiment, experts 
independents i processos participatius varen 
conduir a la plaça actual i la reivindicació de 
pacificar el trànsit i d’incrementar l’espai de 
vianants s’expandí a Mitre i a travessera de Dalt.



Observatori de Gràcia

L’Observatori de Gràcia nasqué 
el maig del 2005. Format per un 
conjunt de grups per enfrontar-
se a l’elitització progressiva de 
la Vila i denunciar la manca 
d’espais públics i d’ús social, la 
desaparició de petits comerços 
i tallers artesanals..., i la pujada 
desmesurada del preu de 
l’habitatge. 

L’Observatori, on participàvem 
gent de l’Associació, dugué a 
terme «okupacions» en espais 
buits, com l’hort del «monstre»
de Banyoles, al carrer Banyoles.

El jardí del silenci

L’any 2012, aprofitant un nyap 
del PERI de Gràcia, l’arquebisbat 
de Barcelona va arribar a un 
acord de venda del convent 
del carrer Encarnació per tal de 
construir habitatges i sis plantes 
subterrànies de places de 
pàrquing, i arrasar pràcticament 
el jardí existent. 

L’oposició impulsada pel 
veïnatge i amb el suport de 
l’Observatori i l’Associació 
propicià la compra de l’espai per 
part de l’Ajuntament. Avui és el 
Jardí del Silenci.

La plaça de les dones 
“enreixades” del 36

Tancar la plaça de les Dones del 
36 era donar un privilegi a una 
operació del grup immobiliari 
Vèrtix, que l’any 2009 ho 
publicitava com «l’illa de 
Gràcia». La tanca materialitzava 
l’aïllament de l’illa. Entre altres 
accions es va fer una acampada 
nocturna, i finalment, les reixes 
s’enretiraren. Les dones del 36 
foren alliberades!

2000-2014



2014-2024
Davant d’un nou Pla d’Usos que l’Ajuntament presentava a aprovació inicial, el 

mes de maig del 2014 l’Associació convoca una assemblea veïnal. Aquell va ser el 
detonant de la creació de Gràcia Cap a on Vas?, i va consolidar una manera de fer 
de l’Associació: potenciar i treballar en el si de plataformes veïnals amb una visió 

global. Gràcia Cap a on Vas? n’és una, el Grup de Salut n’és una altra.

L’abaceria del s. XXI

El 2015, amb l’alcalde Trias hi 
va haver una primera proposta 
de reforma del mercat de 
l’Abaceria. Gràcia cap on vas? 
ens vam posicionar contra 
el projecte, que dedicava 
una planta al mercat, una al 
supermercat, una a aparcament 
i una a serveis. Al llarg de 7 anys 
s’ha aconseguit que en planta 
baixa 1/4 sigui espai públic de 
les dimensions d’alguna de 
les places de Gràcia. Tot i que 
aquest no és el nostre model de 
mercat, hem aconseguit reduir 
la superfície del supermercat i 
de l’aparcament.
Encara ens queda feina per fer!

El Deutsche Bank

El projecte de l’hotel del 
Deutsche Bank era fosc, 
tal com demostràvem 
a l’al·legació de Gràcia 
Cap a on Vas?. Entre la 
mobilització i l’al·legació 
el projecte es va aturar. 
Sí, és cert, s’hi han fet uns 
pisos escandalosament 
cars. El mercat 
immobiliari continua 
tallant el bacallà.

Salvem l’Alzina i les casetes del c/ Encarnació

El 7 de novembre del 2018 una operació immobiliària, després de tallar uns arbres i començar 
l’enderroc d’unes casetes al carrer Encarnació, volia abatre una alzina bicentenària. L’endemà 
veïns i veïnes ens vam aplegar per primer cop sota l’alzina. En un any es va aconseguir que 
l’alzina fos declarada arbre d’interès local i que l’espai fos expropiat per l’Ajuntament. 
Han passat sis anys. Molts. Però a hores d’ara hi ha el projecte arquitectònic dels habitatges 
dotacionals, l’equipament i el jardí.

Modificacions del planejament: Rambla del Prat, Patrimoni, PGM

Com quan el PERI, el treball de l’Associació no ha sigut fàcil. Les nostres al·legacions a totes les 
modificacions de planejament que han aprovat els dos darrers consistoris han volgut entrar en 
el detall. Certament estem millor que no estàvem:
Per fi s’ha eliminat l’obertura de Rambla del Prat, i hi podrà haver una operació d’habitatge 
social al carrer de l’Àngel. 

La protecció del patrimoni arquitectònic i natural ha millorat, però el possible enderroc de 
l’Hospital Evangèlic ens mostra que s’ha d’anar més enllà.
I en relació amb la Modificació del Pla General Metropolità, malgrat que un seguit de mesures 
siguin encertades, com per exemple l’anomenat Índex de Devolució Ecològica de l’Espai Urbà 
(IDEEU) el nou pla és queda curt pel que fa a mesures per promoure habitatge assequible.

Els Plans d’Usos, de 1994 a 2016, i la 
tematització de la Vila com a espai 
d’oci nocturn

La història dels plans d’usos venia de 
lluny. L’any 1994, de la protesta d’una 
veïna farta del soroll del KGB del carrer 
Alegre de Dalt, es redactà a Gràcia el 
primer pla d’usos de Barcelona. En 
seguiren d’altres que, tot i ser restrictius, 
no resolien el problema, que augmentava.

Després de l’assemblea del maig del 
2014, un conjunt d’entitats, grups i 
veïnatge ens vàrem aplegar per posar en 
crisi aquell pla. Vàrem aconseguir que 
s’obrís un procés participatiu, que es va 
veure enterbolit pel «descobriment» de 
l’existència d’un seguit de llicències i de 
propostes hoteleres; entre elles, la del 
Deutsche Bank.



Avui
La defensa del dret a l’habitatge forma part de l’ADN de l’Associació. No podia 

ser d’una altra manera. Ja l’any 1985, l’aprovació de l’anomenat decret Boyer, en 
«honor» al ministre del PSOE que el va promoure, alterava el règim de durada dels 

contractes d’arrendament d’habitatges i locals, ja que suprimia la pròrroga legal 
o forçosa que protegia els contractes. Automàticament es va crear la Vocalia de 

Llogaters. Des d’aleshores les coses han anat a pitjor.

Per tot això des de la Coordinadora volem: 

Activar les actuacions d’habitatge dotacional i públic qualificades a la 
MPGM de Gràcia

Que tots els pisos del SAREB siguin habitatges socials.
Espais i pisos per la gent sense llar

L’aprofitament social dels espais de l’església sense o amb poc ús. 
Una política activa per posar al mercat, a lloguer assequible, els pisos buits 

Adquirir habitatge per “tempteig i retracte”. 
Promoure les operacions de cooperatives d’habitatge en cessió d’ús.

Aturar els desnonaments i desallotjaments i garantir un reallotjament digne i 
dins del barri per a la gent afectada.

Desplegar totes les mesures necessàries per combatre la massificació turística. 

D’això i molt més ens ocupem ara.

El procés de 
gentrificació a la 
Vila de Gràcia és 
accentuat. Per això, 
amb Gràcia Cap a on 
Vas? hem promogut 
la creació de la 
Coordinadora pel Dret 
a l’Habitatge. L’Ateneu 
la Torna, l’Ateneu 
Roig, l’Ateneu Rosa 
de Foc, la cooperativa 
d’habitatge La Ruka, 
Feministes de Gràcia, 
Gràcia República, 
el Grup de Salut de 
Gràcia, el Sindicat de 
Llogateres i Torrent 
Gràcia s’hi han aplegat 
des de l’inici.

Cal un pla de xoc 
contra la gentrificació, 
que posi l’habitatge 
públic al centre dels 
seus objectius. 
Cal una política 
ferma de totes les 
administracions 
públiques per posar 
remei a aquest procés 
d’expulsió del veïnat 
per l’encariment de 
l’habitatge.
Cal una regulació 
efectiva dels preus 
de lloguer i el 
manteniment del 30% 
d’habitatge públic 
en les operacions 
superiors a 400 m2 de 
sostre. 
Cal un enfortiment de 
l’organització popular 
i veïnal per plantar-hi 
cara.

Contra la gentrificació, en defensa del dret a l’habitatge

1985 2024


